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Närvarande            
 

  Ledamöter

Torun Boucher (V), ordförande   

Erik Slottner (KD), vice ordförande 

Mirja Räihä (S) 

Gisela Norrman (S) 

Sven Britton (S) 

Eivor Karlsson (MP) 

Dennis Wedin (M) 

Alexandra Östback (M) 

Elisabeth Bäckström (M) 

Anita Lundin (M)  

Ann-Katrin Åslund (L) 

 

                       Ersättare:

Catarina Carbell (S), tjänstgörande 

Magnus Grönlund (S) 

Kerstin Mannerqvist (S) 

Gunilla Almén (MP), tjänstgörande 

Maria Elena Gonzales (V) 

Erik Vallström (Fi) 

Yvonne Riddervik (M) 

Thomas Linn (M) 

Johan Hjelm (L) 

Alfred Askeljung (C) 

Britt Westerlind (KD) 

 

  Förhinder:

Ledamöterna Bo Hansson (S) och Christopher Ödmann (MP), 

samt ersättarna Halit Azizoglu (MP) och Johan Frantz (M). 

 

Tjänstgörande ersättare:  

För Bo Hansson (S) tjänstgör ersättaren Catarina Carbell (S) och 

för Christopher Ödmann (MP) tjänstgör ersättaren Gunilla Almén 

(MP).  

 

Närvarande tjänstemän:  

örvaltningschefen Ann-Christine Hansson, avdelningscheferna F

Lisbeth Hagman och Annelie Svensson, biträdande 

avdelningschefen Marita Åkersten, samt nämndsekreteraren 

Barbara Ahlmark. I mötet deltar under behandling av pkt. 6 

stadens personaldirektör Anita Lidberg och strategen Linda Melin.  
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I sammanträdet  deltar också biträdande borgarrådssekreterare vid 

finansroteln (S) Kalle Sundin och politisk sekreterare vid 

Kristdemokraternas kansli (KD) Mejke Runström.  

 

 

 

§ 1   Genomgång av närvaro 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) öppnar sammanträdet.  

 

Noteras närvarande ledamöter och ersättare.  

 

Ordföranden Torun Boucher (V) välkomnar en ny ersättare i 

äldrenämnden Johan Hjelm (L) som efterträder Niklas Källberg 

(L), som avsagt sig uppdraget, enligt Kommunfullmäktiges beslut 

från den 15 maj 2017. 

 

 

 

§ 2   Val av justerare 

 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD) utses att tillsammans med 

ordföranden Torun Boucher (V) justera dagens protokoll.  

 

 

 

§ 3   Anmälan om protokollsjustering 

 

Anmäls att äldrenämndens protokoll från den 25 april 2017 har  

justerats den 4 maj 2017 och protokoll från extra nämndsammanträde 

den 9 maj 2017 har justerats den 10 maj 2017.  

 

Äldrenämndens beslut 

 

Anmälan läggs med godkännande till handlingarna. 

 

 

 

§ 4    Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning 

 

Inga frågor anmäls och dagordningen fastställs. 
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§ 5    Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare 

 

Inga skrivelser har anmälts. 

 

 

 

§ 6   Förvaltningschefens information 

 

Förvaltningschefen Ann-Christine Hansson presenterar stadens 

personaldirektör Anita Lidberg som i sin tur besvarar tidigare 

frågor från äldrenämnden angående skillnader i finansiering av 

stadens utbildningsinsatser för personal som jobbar inom den 

kommunala hemtjänsten och för personal hos privata utförare.  

 

Strategen Lina Melin presenterar ärendet § 15 ”Riktlinjer för 

handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg” och svarar på 

nämndens frågor.  

 

Ordföranden Torun Boucher (V) informerar att ärendet § 15 

kommer att gå på remiss till stadsdelsnämnderna och även till 

kommunstyrelsens pensionärsråd (KPR) och till det gemensamma 

för socialnämnden, äldrenämnden och överförmyndarnämnden 

funktionshinderråd. 

 

Biträdande avdelningschefen Marita Åkersten informerar om att 

beslutet i ärendet om ”Tilldelningsbeslut i central 

entreprenadupphandling av vård- och omsorgsboenden 2017” som 

äldrenämnden tog på sitt extra sammanträde den 9 maj 2017 har 

överklagats. Rätten har begärt ett yttrande från äldreförvaltningen 

senast den 31 maj 2017 så att förvaltningen återkommer senare 

med mer information om överklagandets gång. 
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§ 7 Tertialrapport 1 2017 för äldrenämnden 

Dnr 1.2.2-544/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner tertialrapport 1 och överlämnar 

den till kommunstyrelsen. 

 

2. Äldrenämnden hemställer hos kommunstyrelsen om 

budgetjustering om 1,4 mnkr för flytt och utveckling av 

Omsorgsdagboken till ny teknisk plattform. 

 

3. Äldrenämnden föreslår kommunstyrelsen att hos 

kommunfullmäktige begära budgetjustering om 0,4 mnkr 

avseende förvaltning av nationellt fackspråk. 

 

4. Äldrenämnden anmäler omslutningsökningar om 4,7 mnkr. 

 

           Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-05-08.  

 

Efter årets första tertial bedömer äldreförvaltningen att de mål, 

aktiviteter och indikatorer som framgår av verksamhetsplanen i 

huvudsak kommer att uppnås och genomföras under året. Det 

ekonomiska läget ser sammantaget stabilt ut, vilket innebär ett 

nollresultat efter förväntade budgetjusteringar om 1,8 mnkr. De 

begärda budgetjusteringarna avser ökade kostnader om 0,4 mnkr 

för en halvtidstjänst för förvaltning av nationellt fackspråk ICF  

(International Classification of Functioning) samt 1,4 mnkr i 

ökade kostnader för byte av teknisk plattform för 

Omsorgsdagboken. I tjänsteutlåtandet redogör äldreförvaltningen 

för sitt arbete med verksamhetsplanen för 2017.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med stöd av ersättyttrande från 

Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

” Tertialrapport 1 2017 för äldrenämnden visar fortsatt att en 

noggrann uppföljning och utvärdering av stadens äldreomsorg är 

den rätta vägen till en ännu bättre framtida omsorg. 

Dock tvingas vi – precis som vid tertialrapport 1 2016 – att med 

stor beklagan konstatera att majoriteten fortsatt tycks tro att det är 

driftsformen i sig som avgör hur väl fungerande en verksamhet är. 

Återigen smygsocialiseras en del av äldreomsorgen. Denna gång 

är det Rio vård- och omsorgsboende på Östermalm som utan 

möjlighet till ny upphandling och trots en mycket väl fungerande 

drift av en uppskattad privat entreprenör ”återtas” i kommunal 

(egen) regi. ”Återtas” – precis som om det egentligen hör hemma i 

egen regi.  Att politiken därmed skapar ett avbrott i kontinuiteten 

för de äldre och att deras berättigade oro helt negligeras är inte 

annat än en skymf mot de äldre.  

I längden begränsas därmed valfriheten för stadens äldre och 

makten flyttas successivt från den enskilde till kommun-

politikerna. Detta kommer att hämma kvalitetsutvecklingen. 

Privata utförare av äldreomsorg ger överlag en bild av att de 

osäkra förutsättningarna för att bedriva äldreomsorg i fristående 

regi fortsatt minskar investeringsviljan inom ett välfärdsområde 

som är i stort behov av just investeringar för att möta en åldrande 

befolkning.   

Därutöver har vi några synpunkter beträffande måluppfyllelsen i 

tertialrapporten. 

”Stockholm är en stad med högt bostadsbyggande där alla kan bo” 

Här vill vi framhålla att vi beklagar att det i utredningen Äldres 

boende i Stockholms stad (ÄBO) inte har planerats för en 

välbehövd utbyggnad av trygghetsboenden /seniorboenden med 

aktivitetscenter.  

”Idrott- och fritidsaktiviteter för äldre erbjuds” 

”Kultur och andra aktiviteter för äldre erbjuds” 
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Att under dessa båda nämndmål hänvisa till att man tänker inrätta 

trygghetsboenden med aktivitetscenter är en lite väl tunn 

måluppfyllelse, anser vi. I detta sammanhang – och nästan enbart 

här - ploppar den ideella sektorn upp som gubben ur lådan. Då vill 

man plötslig lära av goda exempel inom den idéburna sektorn. Vi 

anser inte att detta är måluppfyllelse nog.  

Återigen, lite väl tunt. Här vore det på sin plats att kunna visa ett 

habiliterande förhållningssätt inom äldreomsorgen. Senare års 

forskning har visat att styrkan och explosiviteten i musklerna avtar 

med åren, just de snabba muskelfibrerna vi behöver när vi är på 

väg att tappa balansen och snabbt måste reagera. För att träna de 

snabba fibrerna måste vi träna med högre belastning än vad vi får 

med stavgång och promenader.  

Därför vore det bra med ett initiativ – gärna tillsammans med den 

prisade idéburna ideella sektorn – till ett aktivitetsprojekt för äldre 

i stil med ”Body Joy” i Nacka, där 90-plusgruppen tränar 

muskelstyrka och balans. 

”Äldrenämnden erbjuder aktiviteter och utbildning för fortsatt 

anställning inom äldreomsorgen” 

I beskrivningen av denna måluppfyllelse är den övergripande 

ansatsen ett arbetsgivaransvar. 

Vi menar istället att det är den äldres rätt till kompetent personal 

som borde genomsyra ansatsen. Tertialrapportens redovisning av 

kompetensutvecklingsinsatser innefattar enbart utbildning för 

personal inom kommunens egen regi. Vi inom allianspartierna 

anser att valfriheten inom äldreomsorgen endast kan betraktas som 

trovärdig och till gagn för samtliga äldre i Stockholms stad om 

stadens äldre kan välja mellan utförare som av staden får 

likvärdiga förutsättningar att bedriva god äldreomsorg. Det är för 

oss självklart att invånarnas skattemedel ska komma samtliga 

stadens utförare av äldreomsorg och därmed äldre i behov av 

omsorg tillgodo, inte enbart de äldre som väljer äldreomsorg i 

stadens egen regi och staden som utförare. Alla utförare av 

äldreomsorg – oavsett driftform – ska beredas möjlighet att utbilda 

kompetent personal.  

 

”Äldrenämnden bidrar till trygghetsskapande åtgärder” 

Här redovisas att äldreförvaltningen kommer att starta ett 

samarbete med stadens kvinnojourer för att få fram information. 

Gott så. Att våld i nära relationer bevisligen innefattar ett stort 

mått av våld mot män och således även äldre män (av partner, av 

släktingar) tycks under ledning av den rosa delen i den 

rödgrönrosa majoriteten inte vara intressant nog att ens ägna en 

bokstav åt. Vi anser att ett heltäckande samarbete för ett jämställt 

samhälle fritt från våld ska innehålla en handlingsplan för våld 

mot både män och kvinnor. 
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Det är viktigt att beakta och stödja den verksamhet som finns på 

de icke biståndsbedömda öppna verksamheterna för äldre som 

finns ute i stadsdelarna. Ett bra exempel på sådan verksamhet är 

Friskvårdscentrum i Hässelby-Vällingby. Allianspartierna är 

angelägna om ett bra och fruktbart arbete mellan staden och den 

ideella sektorn och i de öppna verksamheterna finns ett utmärkt 

tillfälle att förverkliga detta. Det skulle också kunna göra det 

möjligt att öka öppettiderna och ha öppet på sommaren och större 

helger när ensamheten är som störst.” 
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§ 8 Yttrande över revisionskontorets årsrapport för 
äldrenämnden för år 2016 

Dnr 1.4-200/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till revisionskontoret, revisorsgrupp 3, 

som sitt yttrande över stadsrevisionens årsrapport för 2016. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-04-06.  

Stadens revisorer har avslutat revisionen av äldrenämndens 

verksamhet under 2016 och överlämnat årsrapporten för 

äldrenämndens yttrande senast 30 juni 2017. 

Årsrapporten redovisar det samlade resultatet av revisions-

kontorets granskning av äldrenämndens verksamhet och ekonomi 

avseende 2016. Revisionskontoret bedömer i allt väsentligt att 

verksamheten bedrivits på ett ändamålsenligt och ur ekonomisk 

synpunkt tillfredsställande sätt samt att nämndens resultat bedöms 

vara förenligt med kommunfullmäktiges mål. Den interna 

kontrollen har förbättrats och bedöms vara tillräcklig. Bokslut och 

räkenskaper bedöms också i allt väsentligt vara rättvisande och 

följer reglerna för god redovisningssed. Nämnden bedöms delvis 

ha beaktat revisorernas rekommendationer i föregående års 

granskningar. En rekommendation som enligt revisionskontoret 

återstår att implementera avser samordning och utvärdering av 

stadens förebyggande och hälsofrämjande insatser för äldre. 

Äldreförvaltningen bemöter årsrapportens samtliga delar och 

redogör för åtgärder som kommer att vidtas efter revisorernas 

rekommendationer. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 
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gemensamt särskilt uttalande med stöd av ersättyttrande från 

Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Den föreliggande årsrapporten visar att revisionskontoret 

bedömer att verksamheten i allt väsentligt bedrivs på ett 

ändamålsenligt sätt samt att nämndens resultat bedöms vara 

förenligt med kommunfullmäktiges mål. Detta konstaterande är 

glädjande för Stockholms alla äldre. 

 

Dock finns några synpunkter i rapporten som behöver lyftas fram 

och som vi allianspartier vill betona behöver åtgärdas skyndsamt. 

 

1. Beträffande tryggt boende inom äldreomsorgen 

Arbetssättet i stadsdelsnämnderna för att säkra behovet av 

tryggare boende hos äldre genom alternativa insatser ska vara 

likadant över hela staden 

Riktlinjerna för handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg 

bedöms inte fullt ut utgöra ett stöd i handläggningen och arbetet 

med de individuella behovsbedömningarna. Det saknas stöd för 

bedömningen vid handläggning av boende- respektive 

trygghetsinsatser för äldre utan omsorgsbehov men med påtagliga 

psykiska funktionsnedsättningar, missbruksproblematik och 

hemlöshet.  

Vi bedömer att inte heller de nya riktlinjerna för handläggning 

inom socialtjänstens äldreomsorg - som nämnden idag har att 

besluta om – klargör bedömningen av detta stöd. 

Äldrenämnden ska ta en rutin för att trygga att äldre som fått 

avslag på ansökan om särskilt boende erbjuds andra insatser. 

 

2. Intern kontroll 

Stadsrevisionen rekommenderar äldrenämnden att i stadens 

riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg 

förtydliga på vilket sätt en anhörig kan ansöka om stöd för egen 

del. 

Beträffande Stockholms Trygghetsjour så ska samverkansformer 

mellan jouren och stadsdelsnämnderna utvecklas. Brister har 

konstaterats vad gäller hantering av avvikelser, synpunkter och 

klagomål. När en ärenderapport övergår till berörd 

stadsdelsnämnd ska en anteckning göras om det.”  
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§ 9 Remiss av regeringens promemoria Ds 2017:12 om 
förenklat beslutsfattande och särskilda boendeformer 
för äldre  

Remiss från kommunstyrelsen, KFKS dnr 110-665-2017, för 

yttrande senast den 24 maj 2017 

Dnr 1.5-533/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsens som sitt svar på 

remiss av regeringens promemoria Ds 2017:12 ”Om 

förenklat beslutsfattande och särskilda boendeformer för 

äldre”. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-04-28.  

 

Kommunstyrelsen har till äldrenämnden, stadsledningskontoret 

och KPR skickat regeringens promemoria Ds 2017:12 ”Om 

förenklat beslutsfattande och särskilda boendeformer för äldre” för 

yttrande senast den 24 maj 2017. 

I promemorian föreslår Socialdepartementet att nya bestämmelser 

införs i socialtjänstlagen (2001:453) kring förenklat 

beslutsfattande och särskilda boendeformer. Det föreslås att 

kommunerna får befogenhet att kunna bevilja äldre personer vissa 

insatser inom äldreomsorgen utan individuell biståndsprövning.  

 

Äldreförvaltningen välkomna förslaget kring förenklat 

beslutsfattande då det kan ge större utrymme för självbestäm-

mande samt minska administrationen. Enligt gällande regler ska 

kommunerna inrätta särskilda boendeformer för service och 

omvårdnad för äldre människor i behov av särskilt stöd. I princip 

gäller att dessa platser ska ha samma kapacitet. Kommunerna 

föreslås därför få befogenhet att inrätta särskilda boendeformer för 

äldre som inte behöver omvårdnad dygnet runt. 

Äldreförvaltningen ser gärna att boenden med möjlighet till social 

gemenskap och aktiviteter för äldre tillskapas. Däremot är 

förvaltningen tveksam till att begreppet särskilt boende utvidgas 
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med en boendeform för personer med enbart behov av stöd och 

service.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) yrkar bifall till 

förvaltningens förslag till beslut med stöd av ersättaryttrande från 

Erik Vallström (Fi). 

  

Vice ordföranden Erik Slottner (KD) och ledamoten Dennis 

Wedin m.fl. (M) yrkar bifall till ett gemensamt förslag till beslut 

med instämmande av ersättaryttrande från Alfred Askeljung (C). 

 

Ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) yrkar bifall till ett eget förslag 

till beslut. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att det finns tre förslag till 

beslut: förvaltningens förslag till beslut som stödjes av (V), (S) 

och (MP) med instämmande av ersättaryttrande från (Fi), ett 

gemensamt förslag till beslut från (KD) och (M) med 

instämmande av ersättaryttrande från (C) och ett eget förslag till 

beslut från (L). 

 

Ordföranden ställer förslagen till beslut mot varandra och finner 

att nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag 

som stöddes av (V), (S) och (MP) med instämmande av 

ersättaryttrande från (Fi). 

 

Reservation från (KD) och (M) med instämmande av 

ersättaryttrande från (C): 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD) och ledamoten Dennis 

Wedin m.fl. (M) med instämmande av ersättaryttrande från Alfred 

Askeljung (C) reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 

sitt gemensamma förslag till beslut enligt följande: 

 

”Vi föreslår att äldrenämnden beslutar 

- att i huvudsak godkänna förvaltningens svar på remissen av 

promemorian 

- att därutöver anföra: 

 

Förvaltningen har lämnat ett förtjänstfullt svar på regeringens 

remiss. Vi delar helt promemorians ansats och övergripande  
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resonemang att äldre inte överutnyttjar eller i onödan efterfrågar 

hjälp.  

 

Förslaget kan leda till minskad administration för 

biståndshandläggare, vilket vi anser är mycket positivt. Det frigör 

tid för uppföljning av kvalitet. Likaså är det positivt med 

lättillgängliga tidiga insatser som kan skjuta upp behovet av mer 

omfattande insatser. 

 

Vi delar förvaltningens positiva syn på den föreslagna ökade 

befogenheten i socialtjänstlagen angående vissa insatser utan 

föregående individuell behovsprövning, nämligen hemtjänst, 

trygghetslarm, matservice samt stödsamtal och rådgivande 

insatser. Vi delar även förvaltningens tveksamhet kring att dessa 

ökade befogenheter ska omfatta även korttidsvård och menar 

likaså att den äldre inte har någon ovillkorlig rätt att välja insatser.  

 

Målet för oss allianspartier har länge varit att skapa förutsättningar 

för en hemtjänst som - inom ramen för de beviljade insatserna och 

den beställda tiden-  är flexibel att möta den enskildes 

dagsaktuella behov och önskemål om hur och när insatserna ska 

utföras. Genom införandet av ramtid inom hemtjänsten i 

Stockholms stad är målet på väg att uppfyllas.  

 

Promemorian gör bedömningen att det finns behov av en 

mellanboendeform utan krav på kapacitet för omfattande vård och 

omsorg alla tider på dygnet. Vi delar den bedömningen och 

konstaterar att utvecklingen inom staden går i samma riktning i 

och med tillskapandet av seniorboenden med aktivitetscenter.  

 

Promemorian överväger införandet av en nationell äldregaranti, 

det vill säga att alla över en viss ålder ska vara garanterade att få 

komma till ett äldreboende, men landar i att inte föreslå en sådan 

garanti. Vi noterar dock att inrättandet av en kommunal 

äldreboendegaranti möjliggörs, vilket vi skulle välkomna.  

 

Vi delar inte promemorians förslag att begreppet ”särskilt boende” 

skulle fungera som en enhetlig beteckning för samtliga 

boendeformer för äldre, däribland mellanboendeformen. Varje 

plats skulle enligt promemorian kunna innefatta service och 

omvårdnad livet ut. En eventuell implementering av det förslaget 

skulle förvirra begreppen totalt i Stockholms stad.  
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Vi noterade med förvåning att samtidigt som Stockholms län är på 

väg att kommunalisera hemsjukvården och detta redan skett i 

resten av landet så föreslås att kommunerna inte ska ansvara för 

sjukvårdsinsatser på vissa typer av boenden.  

 

Vi ser behovet att i framtiden bygga boenden för äldre – i alla 

former - med stor flexibilitet, så att det inte finns några 

byggtekniska hinder för att kunna ge omfattande vård i den äldres 

hemmiljö, exempelvis i ett seniorboende med aktivitetscenter. I 

promemorian nämns att kvarboendeprincipen behöver diskuteras. 

Å andra sidan skulle ett avsteg från kvarboendeprincipen vara ett 

stort ingrepp i den äldres självbestämmanderätt. För att möjliggöra 

för fler äldre som så önskar att bo kvar i sin bostad vid omfattande 

vårdbehov är det viktigt att bostäder för äldre anpassas för att 

kunna ge dessa insatser.” 

 

Reservation från (L): 

Ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) reserverar sig mot nämndens 

beslut till förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 

 

”Liberalerna föreslår att äldrenämnden beslutar: 

- att i huvudsak godkänna förvaltningens svar på remissen 

av promemorian 

- att därutöver anföra: 

 

Förvaltningen har lämnat ett förtjänstfullt svar på regeringens 

remiss. Vi delar helt promemorians ansats och övergripande 

resonemang att äldre inte överutnyttjar eller i onödan efterfrågar 

hjälp.  

 

Förslaget kan leda till minskad administration för 

biståndshandläggare, vilket vi anser är mycket positivt. Det frigör 

tid för uppföljning av kvalitet. Likaså är det positivt med 

lättillgängliga tidiga insatser som kan skjuta upp behovet av mer 

omfattande insatser. 

 

Vi delar förvaltningens positiva syn på den föreslagna ökade 

befogenheten i socialtjänstlagen angående vissa insatser utan 

föregående individuell behovsprövning, nämligen hemtjänst, 

trygghetslarm, matservice samt stödsamtal och rådgivande 

insatser. Vi delar även förvaltningens tveksamhet kring att dessa 

ökade befogenheter ska omfatta även korttidsvård och menar 

likaså att den äldre inte har någon ovillkorlig rätt att välja insatser.  
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Målet för oss allianspartier har länge varit att skapa förutsättningar 

för en hemtjänst som - inom ramen för de beviljade insatserna och 

den beställda tiden - är flexibel att möta den enskildes 

dagsaktuella behov och önskemål om hur och när insatserna ska 

utföras. Genom införandet av ramtid inom hemtjänsten i 

Stockholms stad är målet på väg att uppfyllas.  

 

Promemorian gör bedömningen att det finns behov av en 

mellanboendeform utan krav på kapacitet för omfattande vård och 

omsorg alla tider på dygnet. Vi delar den bedömningen och 

konstaterar att utvecklingen inom staden går i samma riktning i 

och med tillskapandet av seniorboenden med aktivitetscenter. 

 

Den nya biståndsbedömda boendeform  som föreslås liknar de 

servicehus som idag finns i Stockholm men som avvecklats i 

många kommuner. Skillnaden är att servicehus såsom de finns i 

Stockholm har en kvalitetsförstärkning i form av viss bemanning 

även nattetid och sjukvårdspersonal dagtid som är finansierad av 

kommunen. Vi liberaler anser att servicehusen är angelägna att 

bevaras och att personer som fyllt 85 och så önskar ska beviljas 

plats. 

Promemorian överväger införandet av en nationell äldregaranti, 

det vill säga att alla över en viss ålder ska vara garanterade att få 

komma till ett äldreboende men landar i att inte föreslå en sådan 

garanti. 

Vi noterar dock att som vi läser den, att det  möjliggör inrättandet 

av en kommunal äldreboendegaranti: förutsatt att det finns ett 

beslut om hemtjänst så kan kommunen låta alla äldre över en viss 

ålder själva välja om denna ska utföras i det egna hemmet eller i 

den nya formen av särskilt boende. Detta är ett viktigt 

förtydligande, även om vi inte anser att kravet om beviljad 

hemtjänst innan bör finnas. 

 

Vi delar inte promemorians förslag att begreppet ”särskilt boende” 

skulle fungera som en enhetlig beteckning för samtliga 

boendeformer för äldre, däribland mellanboendeformen. Varje 

plats skulle enligt promemorian kunna innefatta service och 

omvårdnad livet ut. En eventuell implementering av det förslaget 

skulle förvirra begreppen totalt i Stockholms stad.  

 

Vi noterade med förvåning att samtidigt som Stockholms län är på 

väg att kommunalisera hemsjukvården och detta redan skett i  
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resten av landet så föreslås att kommunerna inte ska ansvara för 

sjukvårdsinsatser på vissa typer av boenden.  

 

Vi ser behovet att i framtiden bygga boenden för äldre – i alla 

former - med stor flexibilitet, så att det inte finns några 

byggtekniska hinder för att kunna ge omfattande vård i den äldres 

hemmiljö, exempelvis i ett seniorboende med aktivitetscenter. I 

promemorian nämns att kvarboendeprincipen behöver diskuteras. 

Å andra sidan skulle ett avsteg från kvarboendeprincipen vara ett 

stort ingrepp i den äldres självbestämmanderätt. För att möjliggöra 

för fler äldre som så önskar att bo kvar i sin bostad vid omfattande 

vårdbehov är det viktigt att bostäder för äldre anpassas för att 

kunna ge dessa insatser.” 
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§ 10 Rekommendation från Sveriges Kommuner och 
Landsting (SKL) att anta överenskommelse om att 
stärka utveckling och kvalitet på särskilda boenden för 
äldre nattetid  

Remiss från kommunstyrelsen, KFKS dnr 152-273-2017, för 

yttrande senast den 2 augusti 2017 

Dnr 1.5-250/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som sitt svar på 

remissen av SKL rekommendation att anta 

överenskommelse om att stärka utveckling och kvalitet på 

särskilda boenden för äldre nattetid. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-04-20.  

 

Socialstyrelsens tog under våren 2015 fram ett förslag till 

bemanningsföreskrifter för särskilt boende för äldre. 

Socialstyrelsens uppdrag till föreskrifterna var att säkerställa en 

trygg och individanpassad omsorg samt försäkra sig om att det på 

särskilda boenden för äldre skulle finnas personal dygnet runt som 

utan dröjsmål kunde hjälpa de äldre. Regeringen valde att avslå 

socialstyrelsens föreskrifter och istället den 15 april 2016 förändra 

i Socialtjänstförordningen (2001:937, 2 kap 3§) genom att 

förtydliga kommunens ansvar kring bemanning på särskilt boende 

för äldre. I denna förordning påtalas att den enskildes behov ska 

vara styrande och att personal ska finnas tillgänglig dygnet runt. 

 

För att stötta kommunernas arbete med ökad kvalitet nattetid i 

särskilt boende för äldre har SKL utifrån förändringen tagit fram 

en rekommendation att stärka utveckling och kvalitet på särskilda 

boenden för äldre nattetid. Styrelsen för SKL beslutade den 20 

januari 2017 att rekommendera Sveriges kommuner att fatta beslut 

att anta rekommendationen. 

 

Äldreförvaltningen bemöter remissen av rekommendation och tar 

upp att Socialtjänstförordningen (2001:937, 2 kap 3§) förändrades 

2016 genom att förtydliga kommunens ansvar kring bemanning på 
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särskilt boende för äldre. Där framgår det att den enskildes behov 

ska vara styrande och att personal ska finnas tillgänglig dygnet 

runt. SKLs rekommendation att stärka utveckling och kvalitet på 

särskilda boenden för äldre nattetid utgår från denna lagändring. 

Vikten av individuell behovsbedömning lyfts fram som grunden 

för hur vården och omsorgen planeras och genomförs och därmed 

anser äldreförvaltningen att denna utveckling bör omfatta dygnets 

alla timmar. Äldreförvaltningen föreslår kommunstyrelsen att anta 

rekommendationen. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 11 Remiss av motion från Ann-Katrin Åslund (L) om ett 
pilotprojekt med japanska toaletter på vård- och 
omsorgsboenden  

Remiss från kommunstyrelsen, KFKS dnr 106-299-2017, för 

yttrande senast den 6 september 2017 

Dnr 1.5-473/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som sitt yttrande 

över remissen av motion från Ann-Katrin Åslund (L) ”Om 

ett pilotprojekt med japanska toaletter på vård- och 

omsorgsboenden”. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-05-03.  

 

Kommunstyrelsen har remitterat till bl.a. äldrenämnden en motion 

av Ann-Katrin Åslund (L) ”Om ett pilotprojekt med japanska 

toaletter på vård-och omsorgsboenden” för yttrande senast  

den 6 september 2017. 

Ann-Katrin Åslund (L) föreslår att, för att stärka människors 

möjlighet att klara sig själva och att värna om den personliga 

integriteten, bör Stockholms stad på försök installera japanska 

toaletter på vård- och omsorgsboenden. Det innebär enligt 

motionären att många kan klara av stora delar av sina toalettbesök 

utan hjälp av personalen.   

 

Äldreförvaltningen delar motionärens uppfattning om att japanska 

toaletter innebär att den personliga integriteten ökar genom att 

man kan klara av en stor del av toalettbesöket själv. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) yrkar bifall till 

förvaltningens förslag till beslut med stöd av ersättaryttrande från 

Erik Vallström (Fi). 

  

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) yrkar bifall till ett 
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gemensamt förslag till beslut med instämmande av ersättaryttrande 

från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att det finns två förslag till 

beslut: förvaltningens förslag till beslut som stödjes av (V), (S) 

och (MP) med instämmande av ersättaryttrande från (Fi) och ett 

gemensamt förslag till beslut från (KD), (M) och (L) med 

instämmande av ersättaryttrande från (C). 

 

Ordföranden ställer förslagen till beslut mot varandra och finner 

att nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag 

som stöddes av (V), (S) och (MP) med instämmande av 

ersättaryttrande från (Fi). 

 

Reservation från (KD), (M) och (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från (C): 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) reserverar sig mot 

nämndens beslut med instämmande av ersättaryttrande från Alfred 

Askeljung (C) till förmån för gemensamt förslag till beslut enligt 

följande: 

 

”Vi föreslår att äldrenämnden beslutar 

- att tillstyrka motionen. 
- att därutöver anföra följande: 

 

Vi välkomnar förvaltningens positiva inställning till att införa japanska 

toaletter inom äldreomsorgen. Det är uppenbart att en utveckling är på 

gång inom detta område. Större efterfrågan kan också bidra till att 

bredda utbudet och sänka kostnaderna. 

 

Förvaltningen menar att det vore bäst att införa japanska toaletter inom 

ordinärt boende, istället för motionens förslag om vård- och 

omsorgsboende. Anledningen är, enligt förvaltningen, att äldre i särskilt 

boende ändå ofta har behov av personalstöd inne i toalettutrymmet och 

inte skulle gynnas lika mycket. 

 

Vi har inget emot att japanska toaletter testas även inom ordinärt boende 

– säkerligen kommer trenden att gå i den riktningen i framtiden. Vi tror 

dock att det är viktigt att just de äldre som är mest beroende av att ha 

personal omkring sig får möjlighet till den integritetsreform som 

införandet av japanska toaletter skulle innebära. Att slippa andras hjälp 

med de mest intima delarna av toalettbesöket skulle innebära ett stort 

framsteg.” 
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§ 12 Svar på skrivelse ”Om avslag och överklaganden 
på ansökningar om äldreboende” från vice ordf. Erik 
Slottner (KD), led. Dennis Wedin m.fl. (M) och led. Ann-
Katrin Åslund (L) med stöd av ersättyttrande från Alfred 
Askeljung (C) 

Dnr 1.5-176/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

            Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande     

            som svar på skrivelsen ”Om avslag och överklaganden på  

            ansökningar om äldreboende” från vice ordf. Erik Slottner  

            (KD), led. Dennis Wedin m.fl. (M) och led. Ann-Katrin  

            Åslund (L) med stöd av ersättyttrande från Alfred   

            Askeljung (C). 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-05-02.  

 

Vice ordf. Erik Slottner (KD), led. Dennis Wedin m.fl. (M), led. 

Ann-Katrin Åslund (FP) anser med stöd av ersättaryttrande från 

Alfred Askeljung (C) i sin gemensamma skrivelse att många äldre 

i Stockholm inte får tillgång till ett bra och anpassat boende, fastän 

de skulle behöva; att det är viktigt att ha tillgång till aktuell 

statistik kring ansökningar till särskilt boende för äldre; att 

äldreförvaltningen redovisar följande statistik: 

- Hur många ansökningar om vård- och omsorgsboende, 

servicehus samt korttidsboende som inkommit under 2016 

och hur dessa fördelar sig mellan könen. 

- Hur många ansökningar som bifallits respektive avslagits 

och hur dessa fördelar sig mellan könen. 

- Hur många avslagsbeslut som överklagats och hur dessa 

fördelar sig mellan könen. 

- Hur många överklagade beslut som ändrats respektive 

fastställts av domstol, även här fördelat mellan könen.  

 

Äldreförvaltningen i tjänsteutlåtandet redovisar de efterfrågade 

uppgifterna samt en fördelning av hur stor del av avslagen som 

avser ansökningar från personer utanför Stockholms stad.  

Äldreförvaltningen poängterar att beslut om särskilt boende inte 

ska vara beroende på tillgång av platser i första hand utan följa 
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stadens riktlinjer för handläggning. Detta för att likställighet ska 

råda inom stadens äldreomsorg.  

 

I skrivelsen framförs att stockholmarna inte får tillgång till bra och 

anpassade boenden i den omfattning som krävs. Därför redovisar 

äldreförvaltningen en kort sammanställning av stadens 

brukarundersökningar. Sammanställningen visar inte någon 

dramatisk förändring av nöjdheten jämfört med tidigare och 

siffrorna står sig väl i jämförelse med landet som helhet. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med stöd av ersättyttrande från 

Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Vi tackar förvaltningen för svaret på skrivelsen och för 

redovisningen.  

Vi noterar att andelen avslag på såväl vård- och omsorgsboenden 

som servicehus fortsätter att öka. Ökningen är visserligen måttlig 

men måste sättas i relation dels till den redan höga 

avslagsfrekvensen för servicehus, och dels till majoritetens löften 

om att mer resurser skulle leda till att fler skulle få plats. 

 

Än så länge har det inte blivit så, och kanske blir det heller inte så 

förrän rätten till ett äldreboende tydliggörs. Om Alliansens förslag 

- om att alla över 85 år som så önskade skulle få plats på ett 

äldreboende - blev verklighet skulle betydligt fler äldre än idag få 

flytta till ett tryggt och anpassat boende. 

 

Majoriteten har inte lyckats skapa något som helst genomslag för 

de nya riktlinjer som var tänkta att förtydliga att oro och ensamhet 
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ska vara viktiga faktorer vid bedömningen av rätt till äldreboende. 

Det krävs mer kraftfulla åtgärder än så. 

 

Vi noterar också att det har skett en ökning av antalet ej 

verkställda domar vad gäller vård- och omsorgsboenden. Det är 

kanske för tidigt att bedöma om detta är en mer långvarig 

utveckling eller en slumpmässig variation, men frågan bör 

bevakas.” 
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§ 13 Redovisning av avslag på ansökningar inom 
äldreomsorgen 

Dnr 4.1-567/2017  

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och lägger det till handlingarna.      

             

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-05-02.  

 

Äldreförvaltningen har gjort en redovisning av ansökningar, 

avslag och domar inom verksamheterna vård- och omsorgsboende, 

servicehus, korttidsvård, hemtjänst och dagverksamhet. Siffrorna 

redovisas för åren 2010-2016.     

Vidare redovisas stadens bedömningskriterium för beviljande av 

insats inom de verksamheter som har en relativt hög andel avslag.  

Inom stadsdelsförvaltningarna finns olika former av stöd för den 

bedömning som görs vid handläggning av boenden för äldre. I de 

ärenden där den äldre får avslag på ansökan om särskilt boende 

informeras denne om möjligheten att söka andra former av insatser.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med stöd av ersättyttrande från 

Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 



 Protokoll 

Sida 25 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

”Vi tackar förvaltningen för svaret på skrivelsen och för 

redovisningen.  

Vi noterar att andelen avslag på såväl vård- och omsorgsboenden 

som servicehus fortsätter att öka. Ökningen är visserligen måttlig 

men måste sättas i relation dels till den redan höga 

avslagsfrekvensen för servicehus, och dels till majoritetens löften 

om att mer resurser skulle leda till att fler skulle få plats. 

 

Än så länge har det inte blivit så, och kanske blir det heller inte så 

förrän rätten till ett äldreboende tydliggörs. Om Alliansens förslag 

- om att alla över 85 år som så önskade skulle få plats på ett 

äldreboende - blev verklighet skulle betydligt fler äldre än idag få 

flytta till ett tryggt och anpassat boende. 

 

Majoriteten har inte lyckats skapa något som helst genomslag för 

de nya riktlinjer som var tänkta att förtydliga att oro och ensamhet 

ska vara viktiga faktorer vid bedömningen av rätt till äldreboende. 

Det krävs mer kraftfulla åtgärder än så. 

 

Vi noterar också att det har skett en ökning av antalet ej 

verkställda domar vad gäller vård- och omsorgsboenden. Det är 

kanske för tidigt att bedöma om detta är en mer långvarig 

utveckling eller en slumpmässig variation, men frågan bör 

bevakas.” 

 

 



 Protokoll 

Sida 26 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 14   Rapportering av ej verkställda beslut för kvartal 1 
år 2017 enligt 4 kap 1 § socialtjänstlagen  

Dnr 4.1-553/2017 

 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens anmälan och 

överlämnar den tillsammans med sammanställning av 

stadsdelsnämndernas rapportering av ej verkställda beslut 

för kvartal 1, år 2017, till kommunfullmäktige.  

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-04-28.  

 

Sedan år 2006 är kommunerna enligt 4 kap 1 § socialtjänstlagen 

skyldiga att kvartalsvis rapportera alla gynnande beslut som inte 

verkställts inom tre månader. Rapportering ska ske till 

tillsynsmyndigheten IVO samt kommunens revisorer. 

Socialnämnden ska lämna en statistikrapport till kommunfullmäktige 

över de beslut som har rapporterats som ej verkställda. I ärendet 

redovisas de ej verkställda beslut som stadsdelsnämnderna har 

rapporterat till IVO, revisionskontoret och äldreförvaltningen 

avseende kvartal 1 år 2017. Vid periodens slut, den 31 mars, fanns 

totalt 112 beslut som var fortsatt ej verkställda. Majoriteten av 

besluten avser permanent särskilt boende där den enskilde har tackat 

nej till erbjudande om plats.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med stöd av ersättyttrande från 

Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 



 Protokoll 

Sida 27 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”Äldreförvaltningen redovisar i enlighet med 

rapporteringsskyldigheten i ärendet en statistikrapport över de ej 

verkställda beslut för kvartal 1, år 2017, som stadsdelsnämnderna 

rapporterat till IVO, revisionskontoret samt äldreförvaltningen. 

Det är med tillfredsställelse som vi konstaterar att de allra flesta av 

stadens äldre får plats på något av äldreboendena den dag 

omfattande omsorgsbehov uppstår. 

 

De nya riktlinjerna för beredning av plats på servicehus medför att 

gruppen hemlösa över 65 år inte längre kommer in på servicehus, 

vilket tidigare var fallet. I den föreliggande rapporten finns det ett 

fall där en person inte kunnat beredas plats på grund av resursbrist, 

i detta fall brist på profilplats.  Med den nya målgruppen för 

servicehus är risken att personer som tidigare kunnat få plats på 

servicehus i framtiden istället kommer att behöva någon form av 

profilboende. Vi anser att förvaltningen ska utreda behovet av fler 

profilplatser för denna målgrupp.”  

 

 



 Protokoll 

Sida 28 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 15   Riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens 
äldreomsorg 

Handläggning av bistånd enligt SoL och insatser enligt LSS till 
personer över 65 år och äldre 

 

Dnr 3.1-517/2017 

 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

med förslag till ”Riktlinjer för handläggning inom 

socialtjänstens äldreomsorg/Handläggning av bistånd 

enligt SoL och insatser enligt LSS till personer 65 år och 

äldre, maj 2017” och med förslag till ”Anvisningar för 

beställning och genomförandeplan för hemtjänst, mars 

2017”.  

 

2. Äldrenämnden överlämnar riktlinjerna och anvisningar till 

kommunstyrelsen för vidare beslut i kommunfullmäktige. 

 

3. Äldrenämnden föreslår kommunstyrelsen att föreslår 

kommunfullmäktige att besluta om tillägg i reglementet för 

servicenämnden till att även omfatta fördelning av ärenden 

med anledning av ansökan om särskilt boende från äldre 

personer i andra kommuner. 

 

 

Ärendet 

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-04-21.  

 

Nu gällande riktlinjer för handläggning av bistånd enligt SoL och 

insatser enligt LSS till personer 65 år och äldre, är beslutade av 

kommunfullmäktige 2015-05-25. 

Behovet av att revidera riktlinjerna är bland annat föranlett av att 

Socialstyrelsen utkommit med nya föreskrifter och anvisningar 

som påverkar handläggningen av ärenden. Vidare har 

kommunfullmäktige beslutat om att införa ramtid vid beslut om 

hemtjänst vilket påverkar hur man fattar beslut om insatser samt 

hur man upprättar en genomförandeplan.  

 



 Protokoll 

Sida 29 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

Syftet med riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens 

äldreomsorg till personer 65 år och äldre är att säkerställa 

rättssäkerhet och likabehandling när det gäller bedömning av de 

insatser som ska erbjudas från socialtjänstens äldreomsorg. 

Riktlinjerna ska dessutom ge stöd och vägledning för 

biståndshandläggaren i det praktiska arbetet med de individuella 

behovsbedömningar som alltid ska göras i varje enskilt fall.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V), ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) 

och ledamoten Eivor Karlsson m.fl. (MP) yrkar bifall till 

förvaltningens förslag till beslut med stöd av ersättaryttrande från 

Erik Vallström (Fi). 

  

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) yrkar bifall till ett 

gemensamt förslag till beslut med instämmande av ersättaryttrande 

från Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att det finns två förslag till 

beslut: förvaltningens förslag till beslut som stödjes av (V), (S) 

och (MP) med instämmande av ersättaryttrande från (Fi) och ett 

gemensamt förslag till beslut från (KD), (M) och (L) med 

instämmande av ersättaryttrande från (C). 

 

Ordföranden ställer förslagen till beslut mot varandra och finner 

att nämnden beslöt utan omröstning enligt förvaltningens förslag 

som stöddes av (V), (S) och (MP) med instämmande av 

ersättaryttrande från (Fi). 

 

Reservation från (KD), (M) och (L) med instämmande av 

ersättaryttrande från (C): 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) reserverar sig mot 

nämndens beslut med instämmande av ersättaryttrande från Alfred 

Askeljung (C) till förmån för gemensamt förslag till beslut enligt 

följande: 

 

”Vi föreslår att äldrenämnden beslutar 

- att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 

- att därutöver anföra 

 



 Protokoll 

Sida 30 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

Ickevalsalternativet inom stadens hemtjänst är per 

definition egen regi. Det borde finnas ett annat system att 

fördela ickevalsalternativet inom hemtjänsten. 

 

Vi anser att alla äldre över 85 år som upplever oro, 

ensamhet eller otrygghet i det egna hemmet och som så 

önskar ska beredas plats i en av stadens 

äldreboendeformer. 

 

En äldre som är bosatt i en annan kommun och som under 

begränsad tid vistas i Stockholm har rätt till hemtjänst här. 

Vi vill omgående införa valfrihet för dessa äldre, så att de 

inte per automatik hänvisas till stadens hemtjänst i egen 

regi. 

 

Vi vill säkerställa att äldre som tidigare omhändertagits av 

släkt och vänner och som ställs inför omfattande 

omvårdnadsbehov ska kunna beredas plats på 

omsorgsboende utan föregående hemtjänstinsatser.  

 

De nya reglerna för intagning till servicehus innebär att 

vissa personer över 65 år, som tidigare fått plats på 

servicehus, idag inte längre bereds plats. Det är personer 

över 65 år med psykiska funktionsnedsättningar, 

missbruksproblematik eller som befinner sig i hemlöshet. 

Som vi redan påpekat i vårt särskilda utlåtande i ärendet 

”Rapportering ej verkställda beslut” är det viktigt att 

äldrenämnden tar höjd för behovet av äldreboende för 

denna grupp och tar med detta i planeringen för framtida 

äldreboenden.  

 

Avslutningsvis vill vi påpeka att vi anser att det är problematiskt 

att detta ärende inte förelagts till insyn för nämndens 

funktionshindersråd. ” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 31 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 16   Förslag till fördelning av medel i projektet 
”Ungdomsbesök på vård- och omsorgsboenden 2017  

Dnr 3.4-74/2017 

 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag till 

fördelning av medel i projekt Ungdomsbesök på vård- och 

omsorgsboenden för år 2017. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-05-23.  

 

Under 2012 gjordes en satsning för att öka det sociala innehållet i 

äldreomsorgen kallad Ungdomsbesök på vård- och 

omsorgsboenden. Ungdomarna ska inte ersätta ordinarie personal 

och inte utföra något reguljärt arbete. Deras arbete ska ses som en 

extra resurs och förgylla dagen för de äldre. 

Satsningen blev väldigt uppskattad bland både personal, äldre, 

anhöriga och ungdomar. Satsningen fortsätter sedan dess årligen. 

Samtliga vård- och omsorgsboenden i Stockholms stad har 

erbjudits möjlighet att ansöka om projektmedel för 

Ungdomsbesök. Ett krav för att söka är dock att minst 80 procent 

av de boende vid ansökningstillfället ska vara placerade av 

Stockholms stad. Både boenden med demensinriktning och med 

somatisk inriktning kan ansöka. 

 

För år 2017 har inkommit 62 stycken ansökningar om årets medel 

för ungdomsbesök på vård- och omsorgsboenden. Av de vård- och 

omsorgsboenden som lämnade in ansökan har alla utom tre blivit 

beviljade medel under tidigare år och därmed haft ungdomar som 

besökt dessa verksamheter på helger.  

 

Äldreförvaltningen föreslår att samtliga 62 boenden som har 

ansökt beviljas medel. 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  



 Protokoll 

Sida 32 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Dennis Wedin 

m.fl. (M) och ledamoten Ann-Katrin Åslund (L) anmäler ett 

gemensamt särskilt uttalande med stöd av ersättyttrande från 

Alfred Askeljung (C). 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande från (KD), (M) och (L) med stöd av 

ersättaryttrande från (C): 

”I ärendet redovisar förvaltningen för att det inkommit 62 stycken 

ansökningar om medel för ungdomsbesök på vård- och 

omsorgsboenden 2017. Inkomna ansökningar uppgår 

till 10 225 00 kr, vilket kraftigt överstiger anslaget om 4.500 000 

kr för ungdomsbesök. 

Verksamheterna får endast 44 procent av ansökt belopp. 

 

En utvärdering som Äldrecentrum gjort på uppdrag av 

förvaltningen visar att samtliga inblandade parter – de äldre, 

personalen och ungdomarna – är nöjda med dessa besök. Besöken 

bidrar till att skapa kontakt mellan generationerna, till att förgylla 

vardagen för de äldre och till att öka intresset för att i framtiden 

arbeta inom äldreomsorgen. Vi hoppas att majoriteten ser över 

möjligheten att utöka och utveckla arbetet med ungdomsbesök. 

Med all tydlighet visar förvaltningens redovisning av fördelningen 

av anslag för 2017 att den rödgrönrosa majoritetens anslag till 

ungdomsbesök är på tok för lågt och vi uppmanar majoriteten att 

följa Alliansens exempel och avsätta mer pengar till dessa besök i 

sitt budgetförslag för 2018.” 



 Protokoll 

Sida 33 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 17   Fyllnadsval till socialnämndens, äldrenämndens 
och överförmyndarnämndens gemensamma råd för 
funktionshinderfrågor för återstoden av 
mandatperioden 2015-2018 

Dnr 1.1.2-583/2017 

 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden utser för sin del Bengt Lyngbäck 

(HSO/FUB Stockholm – För barn, unga och vuxna med 

utvecklingsstörning) till ledamot i det gemensamma för 

socialnämnden, äldrenämnden och överförmyndarnämnden 

råd för funktionshinderfrågor under resterande del av 

mandatperioden fram till den 31 december 2018. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-05-09.  

 

En ledamot i socialnämndens, äldrenämndens och överförmyndar-

nämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor för 

mandatperioden 2015 – 2018 har avsagt sig sitt uppdrag.  

Handikappföreningarnas samarbetsorgan i Stockholms stad, HSO 

Stockholms stad, samordnar nomineringarna till stadsdels-

nämndernas, facknämndernas och bolagens råd för 

funktionshinderfrågor. Medlemsföreningarna har nominerat Bengt 

Lyngbäck (HSO/FUB Stockholm – För barn, unga och vuxna med 

utvecklingsstörning) till en ledamot till socialnämndens, 

äldrenämndens och överförmyndarnämndens gemensamma råd för 

funktionshinderfrågor för resterande del av mandatperioden som 

sträcker sig över återstoden av 2017 och 2018.  

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 



 Protokoll 

Sida 34 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

 

§ 18   Anmälan av förvaltningens kontorsyttrande över 
remissen Riktlinjer för bostadsförsörjningen 2017-2020 

Remiss från kommunstyrelsen, KFKS dnr 129-693/2017, för 

yttrande senast den 5 maj 2017 

 

Dnr 1.5-543/2017 

 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner anmälan av kontorsutlåtandet 

som svar på remiss av riktlinjer för bostadsförsörjningen 

2017-2020. 

 

Ärendet   

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-04-27.  

 

Kommunstyrelsen har i april 2017 remitterat till bl.a. 

äldrenämnden ett förslag till Riktlinjer för bostadsförsörjningen 

2017-2020 från stadsbyggnadsnämnden. Remisstiden har 

förkortats till den 5 maj 2017 med möjligheten att inkomma med 

ett kontorsyttrande. 

   

Äldreförvaltningen anser att förslaget till Riktlinjer för 

bostadsförsörjning 2017-2020 ger en god bild av stadens arbete i 

bostadsförsörjningsfrågan. Den utmaning som riktlinjerna pekar 

på i form av behovet att producera hyreslägenheter till rimliga 

priser vill förvaltningen understryka. Frågan lyfts fram av  

Kommunalstyrelsens Pensionärsråd (KPR) i olika sammanhang. 

Frågan är också högst aktuell i arbetet att minska hemlösheten 

samt att tillskapa boende för övriga socialt sköra grupper. 

I socialförvaltningens och äldreförvaltningens senaste 

hemlöshetsräkning år 2016 visade att 204 personer 65 år och äldre 

var hemlösa enligt stadens definition.   

 

Äldreförvaltningen anser att man bör lyfta frågan om 

äldreperspektivet i samhällsplaneringen. Det innebär att det idag 

behövs mer kunskap om hur stads- och utemiljöns utformning 

samt olika sätt att strukturera bebyggelse, urbana funktioner och 

transporter påverkar äldres livskvalitet och möjligheter till ett 



 Protokoll 

Sida 35 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

socialt och aktivt liv utanför bostaden. Vidare vill 

äldreförvaltningen framhålla vikten av en intensifierad 

tillgänglighetsinventering för att underlätta för den seniora 

gruppen att själva aktiv kunna välja en mera tillgänglig bostad när 

den fysiska rörligheten inskränks.  

 

Den demografiska utvecklingen med 100 000 fler stockholmare 

som är 65 år och äldre fram till 2040 ställer krav på lämpliga 

bostäder både inom det ordinarie bostadsbeståndet och särskilda 

boendeformer. Enligt Äldreboendeutredningen, ÄBO, ska staden 

erbjuda tre boendeformer för äldre; trygghetsboende med 

aktivitetscenter, servicehus och vård- och omsorgsboende. Till och 

med år 2024 beräknas staden ha ett visst överskott på platser inom 

vård- och omsorgsboende. Därefter ökar behoven och fram till och 

med år 2040 beräknas att det behövs ytterligare cirka 16 nya vård- 

och omsorgsboenden med kommunalt huvudmannaskap utifrån 

antagandet att 60 procent av platserna tillhandahålls av staden.  

 

En strategi för det ordinära bostadsbeståndet ska tas fram vars 

syfte är att underlätta för äldre att välja ett tillgängligt boende. Fler 

seniorboenden kommer att behövs inom det ordinära 

bostadsbeståndet för att möta den ökande andelen äldre.   

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 



 Protokoll 

Sida 36 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

 

 

§ 19   Anmälan av delegationsbeslut från 2017-04-19 
enligt delegationsförteckningen, ärendegrupp 2.14 

  

Föreligger delegationsbeslut, daterat 2017-04-19, dnr 3.4-

549/2017 ang. ärendegrupp 2:14 Att företaget Roo Hemtjänst och 

Vård beviljas 600 000 kr i stimulansmedel för ökad bemanning 

inom äldreomsorgen 2017. 

 

 

 

  Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden godkänner anmälan och lägger den till 

handlingarna. 

 

 

Yrkanden 

Ordföranden Torun Boucher (V) med instämmande av övriga 

ledamöter och tjänstgörande ersättare samt med stöd av 

ersättaryttranden från Erik Vallström (Fi) och Alfred Askeljung 

(C) yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden Torun Boucher (V) finner att nämnden beslöt utan 

omröstning enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

 



 Protokoll 

Sida 37 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 20  Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) sammanträde den 16 maj 2017  

Föreligger protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråds (KPR) 

sammanträde den 16 maj 2017. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

 



 Protokoll 

Sida 38 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 21 Anmälan av protokoll från det gemensamma för 
socialnämnden, äldrenämnden och 
överförmyndarnämnden råd för funktionshinderfrågor 
från sammanträde den 11 maj 2017  

Föreligger protokoll från det gemensamma för socialnämnden, 

äldrenämnden och överförmyndarnämnden för 

funktionshinderfrågor från sammanträde den 11 maj 2017. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 



 Protokoll 

Sida 39 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 22  Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens råd 
för funktionshinderfrågor från sammanträde den 8 maj 
2017  

Utgår. 

    

 

  



 Protokoll 

Sida 40 (40) 

 

Utdragbestyrkande 

 

Protokoll nr 5 fört vid 

äldrenämndens sammanträde 

tisdagen den 23 maj 2017 

 

§ 23   Anmälan av postlistan för tiden 1-30 april 2017 

Föreligger äldreförvaltningens postlista för april 2017. 

 

 

 Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

 

§ 24    Övriga frågor 

Inga övriga frågor anmäls. 

 

Vice ordföranden Erik Slottner (KD) informerar om att han 

avslutar sitt förtroendeuppdrag i äldrenämnden och att Sofia 

Modigh (KD) återvänder till äldrenämnden i juni.  

 

Ordföranden Torun Boucher (V) tackar Erik Slottner (KD) för 

hans engagemang och förtroendeuppdraget som vice ordförande i 

äldrenämnden och tillönskar honom en god fortsättning. 

 

Ordföranden Torun Boucher (V) informerar om att nästa 

sammanträde är den 20 juni 2017 kl. 16.00 i Bråvallasalen i 

Stadshuset.  

Ordföranden välkomnar äldrenämnden samt äldreborgarrådet, 

borgarrådssekreterarna och förvaltningens ledning till en 

terminavslutning före sommaruppehåll som börjar strax efter 

nämndsammanträdet i Ragnars skafferi, Stadshuset, ca kl. 16:45.    

 

 

 

Vid protokollet  

 

 

Barbara Ahlmark, nämndsekreterare 

 

 

 


